

Association Solidarité Internationale pour la Paix – ASIP

Madam Chair, strengthening trust and social cohesion remains essential to overcoming obstacles to peaceful coexistence. In many regions of the world, minorities play a pivotal role in promoting and protecting peace. Their full and equitable participation is fundamental to preventing tensions, ensuring stability, and building resilient societies. The Kurds exemplify the importance of this role. Present across the Middle East, they actively contribute to local dialogue, community mediation, and the preservation of the social fabric in contexts marked by protracted conflict. Their cultural, social, and civic initiatives have repeatedly helped bridge divides and foster peaceful coexistence in fragile environments. Yet, the Kurds continue to face structural barriers that limit their effective participation in public life. Language restrictions, discrimination, security pressures, and limited institutional representation curtail their ability to contribute fully to social cohesion and peace efforts. We encourage States to guarantee the full, equitable, and meaningful participation of minorities, to recognize local peace initiatives, and to promote inclusive policies grounded in equality and respect for diversity. We would also welcome the Special Rapporteur's views on best practices for strengthening the role of minorities—particularly the Kurds—in consolidating lasting peace.

Madame la Présidente, renforcer la confiance et la cohésion sociale demeure essentielle pour lever les obstacles à la coexistence pacifique. Dans de nombreuses régions du monde, les minorités jouent un rôle déterminant dans la promotion et la protection de la paix. Leur participation pleine et équitable constitue un élément fondamental pour prévenir les tensions, assurer la stabilité et construire des sociétés résilientes. Les Kurdes illustrent l'importance de ce rôle. Présents au Moyen Orient, ils contribuent activement au dialogue local, à la médiation communautaire et au maintien du tissu social dans des contextes marqués par des conflits prolongés. Leurs initiatives culturelles, sociales et civiques ont à plusieurs reprises permis de réduire les fractures et de promouvoir une coexistence pacifique dans des environnements fragilisés. Les Kurdes continuent pourtant de faire face à des obstacles structurels qui limitent leur participation effective à la vie publique. Restrictions linguistiques, discrimination, pressions sécuritaires et faible représentation institutionnelle réduisent leur capacité à contribuer pleinement à la cohésion sociale et aux efforts de paix. Nous encourageons les États à garantir la participation pleine, équitable et significative des minorités à reconnaître les initiatives locales de paix et à promouvoir la politique inclusive fondée sur l'égalité et le respect de la diversité. Nous souhaiterions également connaître l'avis du Rapporteur spécial sur les meilleures pratiques visant à renforcer le rôle des minorités, notamment des Kurdes dans la consolidation d'une paix durable.